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خرید برق بورسی توسط صنایع عملیاتی شد
به منظور حمایت از صنایع و سرمایه گذاران در حوزه نیروگاه ها، دستورالعمل 
توسعه مبادلات برق در بورس انرژی با امضای وزیر محترم نیرو  تدوین و 

ابلاغ شده است.
به گزارش توانیر به منظور حمایت از صنایع و سرمایه گذاران در حوزه نیروگاه ها، دستورالعمل 
توسعه مبادلات برق در بورس انرژی با امضای وزیر محترم نیرو با استناد به بند »ب« ماده 44 
قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه و بند »ط« تبصره 15 قانون بودجه 1401 تدوین و ابلاغ 
شده است. این دستورالعمل، مزایا و امکاناتی را برای صنایع ایجاد خواهد کرد که از آن جمله 
می توان به ارتقای امنیت و قابلیت اطمینان تأمین برق با بهره گیری از ساز و کار بورس در انتقال 
سریع و کارای اطلاعات عرضه و تقاضا به منظور رفع سریع و کارای کمبودهای بالفعل و بالقوه، 
کاهش ریسک ها و هزینه های معاملاتی بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان برق اشاره کرد.

مطابق این دستورالعمل، شرکت توانیر مکلف به تضمین تحویل برق خریداری شده به تمامی 
خریداران برق اســت. به این معنا که صنایع به میزان برق خریداری شده از بورس انرژی، در 
اولویت تأمین برق قرار خواهند گرفت.این دستور العمل موجب خواهد شد تا امکان خرید برق با 
قیمت توافقی برای صنایع فراهم شود و به این ترتیب انحصار قیمت گذاری از حالت انحصاری 
خارج خواهد شد.همچنین این اقدام با کمک به شفافیت و روان سازی اقتصاد انرژی، موجب 
خواهد شــد تا سرمایه گذاران در حوزه نیروگاهی نیز به دلیل آنکه امکان دریافت هزینه برق 
فروخته شده در همان زمان فراهم می شود، برای سرمایه گذاری در این صنعت رغبت بیشتری 
پیدا کنند.در مجموع بر اساس این دستورالعمل، صنایع و نیروگاه ها برای خرید / فروش برق 
مورد نیاز یا تولید شده خود انتخاب خرید / فروش از طریق بورس انرژی یا خرید / فروش به 
شرکت های زیرمجموعه توانیر خواهند داشت.گفتنی است این دستورالعمل در نهایت می تواند به 
شفافیت اقتصادی برق و بهبود روند سرمایه گذاری در صنایع و نیروگاه ها منجر شده و هیچ گونه 

محدودیتی به دلیل استفاده از ظرفیت این مصوبه، اعمال نخواهد شد.

با افت 7درصدی در 45 روز اخیر؛
ذخیره آب سدهای کشور به 58 درصد رسید

متوسط میزان پرشدگی سدهای کشور )آب موجود( که تا سیزدهم خردادماه 
امســال 65 درصد بود، با گذشت 10 ماه از سال آبی جاری )ابتدای مهر ماه 

1401 تا کنون( به 58 درصد کاهش یافت.
گزارش اخیر مؤسسه تحقیقات آب وزارت نیرو نشان از کاهش چشمگیر بارش ها در کشور 
دارد به گونه ای که هفته آینده از مجموع 6 حوضه آبریز اصلی دو حوضه بدون بارش است و 19 
حوضه آبریز درجه د و نیز بارش نخواهند داشت.اکنون و بر اساس گزارش تازه مرکز اطلاعات و 
داده های آب کشور درصد پرشدگی سدهای کشور در حالی با کاهش 7 درصدی همراه شده که 
میزان تقاضای آب به گفته »علی اکبر محرابیان« روزبه روز در حال افزایش است.بر اساس گزارش 
تازه مرکز اطلاعات و داده های آب کشور حجم آب موجود در سدهای کشور از ابتدای سال آبی 
جاری )ابتدای مهر 1401( تا 24 تیر در حالی به رقم 28 میلیارد و 680 میلیون مترمکعب رسیده 
که این میزان دردهم تیر 30 میلیارد و 110 میلیون مترمکعب بود.سال گذشته در همین بازه زمانی 
حجم آب موجود در سدهای کشور 25 میلیارد و 50 میلیون مترمکعب بود که رشد 20درصدی 
نسبت به سال گذشته را نشان می دهد.حجم آب ورودی به سدهای کشور هم از ابتدای سال آبی 
جاری )ابتدای مهر 1401( تا 24 تیر 36 میلیارد و 530 میلیون مترمکعب است که در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته که رقم آن 28 میلیارد و 520 میلیون مترمکعب بوده رشد 28 درصدی 
یافته است.حجم خروجی آب از سدهای کشور نیز از ابتدای سال آبی جاری تا 24 تیر 26 میلیارد 
و 890 میلیون مترمکعب گزارش شده که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته با رقم 23 میلیارد 
و 730 میلیون مترمکعب 13 درصد رشد را نشان می دهد.روزهای اخیر وزیر نیرو گفت: سرانه 
 آب کشور که زمانی سه هزار و 600 مترمکعب به ازای هر فرد بود، اکنون به کمتر از یک هزار و

 200 مترمکعب کاهش یافته است، درحالی که تقاضای آب روزبه روز بیشتر می شود.

شرکت آب و فاضلاب استان تهران:
تأمین پایدار آب نیازمند مدیریت مصرف است

شرکت آب و فاضلاب استان تهران با ارسال پیامی، مردم را به رعایت مدیریت 
مصرف آب دعوت کرد.

شرکت آب و فاضلاب استان تهران با ارسال پیامکی به مشترکان، تاکید کرد: تداوم پایداری تأمین 
آب همیاری مردم را می طلبد و باید به اندازه مصرف کنیم.گزارش تازه مرکز اطلاعات و داده های 
آب کشور نشان از خالی بودن 70 درصدی حجم آب سدهای پنج گانه تأمین کننده آب استان تهران 
دارد.بر اساس این گزارش مجموع آب موجود در سدهای امیرکبیر، طالقان در غرب استان تهران و 
لار، لتیان و ماملو در شرق از ابتدای سال آبی جاری تا 24 تیر به 565 میلیون مترمکعب رسیده که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته 5 درصد کاهش را نشان می دهد.وضعیت بارشی در این استان 
نیز در مقایسه با دوره بلندمدت کاهش 29 درصدی را نشان می دهد.براین اساس از ابتدای سال آبی 
جاری تا 23 تیر 194.2 میلیمتر بارش در استان تهران ثبت شده که در مقایسه با 274.5 میلیمتر دوره 
بلندمدت 29 درصد کاهش یافته است.این میزان بارش البته در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

که 182 میلیمتر بارش داشته از رشد 7 درصدی برخوردار شده است.

استاندار ایلام:
5200 نفر در پروژه های نفت و گاز ایلام فعال شدند

استاندار ایلام گفت: سال گذشته 5 هزار و 200 شغل از سهم 17 هزار نفری 
اشتغال استان در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی در استان بوده که جای قدردانی 

دارد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری ایلام، حسن بهرام نیا روز جمعه )23 تیرماه( در نشست 
بررسی مشکلات پتروشــیمی دهلران که با حضور مدیران این شرکت و چند نفر از نمایندگان 
کارگران این مجموعه برگزار شد، اظهار کرد: تا قبل از استقرار دولت سیزدهم، پروژه پتروشیمی 
دهلران 12 درصد پیشــرفت داشت که در این دولت پیشــرفت آن به 50 درصد رسیده است و 
این نشان از کار جهادی دارد.وی به مشکلات پیش آمده درباره بازگشایی اعتبارات اسنادی برای 
پروژه پتروشیمی دهلران اشاره کرد و افزود: این مشکلات مربوط به بانک مرکزی است که قرار 
بوده به صورت حواله ای خرید تجهیزات از کشورهای اروپایی انجام شود، اما بنا به هر دلیل بانک 
مرکزی نپذیرفته و باید از طریق ال سی انجام شود که این موضوع زمان بر شده و در مجموع این 
وعده را از قول مدیرعامل پتروشیمی دهلران و مدیرعامل پتروپالایش می دهیم که کارگران به کار 
خود مشغول شوند و اگر فاصله ای در برگشت به کار آنها بود تا زمان برگشت دوباره، حقوق و مزایای 
آنها پرداخت شود.استاندار ایلام با قدردانی از پیگیری امام جمعه و فرماندار ویژه دهلران برای دغدغه 
کارگران تصریح کرد: پیگیری ها از چند روز پیش و از طریق تماس با عبدالحسین بیات، مدیرعامل 
صندوق بازنشستگی نفت و مدیرعامل پروژه پتروشیمی دهلران انجام شد و قول دادند مشکل حل 
شود، اما با توجه به نگرانی های کارگران، شخصاً به محل پروژه آمدم و بی شک پیگیر مشکلات 
 هستم.بهرام نیا به اشتغال شرکت های نفت، گاز و پتروشیمی در استان اشاره و اظهار کرد: پارسال
 5 هزار و 200 شغل از سهم 17 هزار نفری اشتغال استان در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی در استان 
بوده که جای قدردانی دارد.وی با بیان اینکه در آینده از طریق معاون اول رئیس جمهوری و وزیر 
کشور، رفع مشکل پتروشیمی دهلران را پیگیری می کند، گفت: ما مسائل توسعه ای و مدیریتی را 
در نظر داریم و به فکر ایجاد صنایع پایین دستی پتروشیمی هستیم و در استان ایلام اگر چنانچه 

ظرفیت های نفت و گاز را به فعل تبدیل کنیم هدف گذاری پارس غربی محقق خواهد شد.

 جلسه اضطراری برای تصمیم گیری 
درباره نرخ خوراک پتروشیمی تشکیل می شود

وزیر اقتصاد از تصمیم گیری برای نرخ خوراک پتروشیمی در جلسه اضطراری 
کمیسیون اقتصادی دولت خبر داد.

وزیر اقتصاد گفت: فردا در مورد نرخ خوراک پتروشــیمی تصمیم گیری خواهد شد. به غیر از 
وزارت خانه نفت، چند وزارت خانه دیگر هم به علت داشتن پتروشیمی های بزرگ در مسئله نرخ 
خوراک صاحب نظر هستند.وی در ادامه گفت: با تعیین یک عدد ثابت برای دوره طولانی مدت 
برای قیمت خوراک موافق نیستیم. باید برای نرخ خوراک فرمولی تعیین شود که متناسب با 
بازارهای جهانی و داخلی و متغیرهای دیگر تغییر کند. پیشنهاد دادیم فرمول نرخ خوراک حداقل 
3 یا 5 ساله ثابت باشد. معتقدیم باید تصمیمات اقتصادی با ثبات اتخاذ شود تا اقتصاد پیش بینی 

پذیر شود و فعالان اقتصادی بتوانند برنامه ریزی های بلند مدت داشته باشند.

قیمت نفت وارد مدار صعودی شد
قیمت هر بشکه نفت برنت دریای شمال دیروز با 26 سنت معادل 0.33 درصد 

افزایش به 78 دلار و 76 سنت رسید.
به گزارش رویترز، قیمت نفت در اولین ساعات تجارت در روز سه شنبه افزایش یافته که نتیجه 
احتمال کاهش عرضه نفت خام آمریکاست.قیمت هر بشکه نفت برنت دریای شمال دیروز با 26 
ســنت معادل 0.33 درصد افزایش به 78 دلار و 76 سنت رسید. نفت وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا هم با 29 سنت معادل 0.39 درصد افزایش 74 دلار و 44 سنت معامله می شود.هر دوی 
این شاخص های نفتی بیش از 1.5 درصد در روز دوشنبه به خاطر انتشار اطلاعات اقتصادی ضعیف 
چین کاهش یافته بودند.سرمایه گذاران انتظار دارند ذخایر نفت خام آمریکادر هفته گذشته کاهش 
یافته باشد.در این بین، پیش بینی می شود تولید نفت شیل آمریکا تا حدود 9.40 میلیون بشکه در روز 
در ماه اوت پایین بیاید که اولین کاهش ماهانه تولید این شرکت از دسامبر 2022 خواهد بود.از طرف 
دیگر، عرضه جهانی نفت به خاطر از سرگیری تولید در دو میدان نفتی از سه میدان تعطیل شده لیبی 

افزایش خواهد یافت. تولید در این میادین نفتی به خاطر اعتراضات در این کشور متوقف شده بود.

ســخنگوی صنعت برق گفت: تاکنــون حدود 
400میلیارد تومان به عنوان پاداش در قبض های 
برق مشــترکان درج شــده و امیدواریم که در 

دوره های آتی بر تعداد این قبض ها افزوده شود.
به گزارش وزارت نیرو، مصطفی رجبی مشــهدی با اشاره به 
طرح مدیریت مصرف برق و تاریخچه آن گفت: سال گذشته 
نیز طرح پاداش مدیریت مصرف برای مشترکان خانگی اجرا 
شد، اما فقط به مشترکانی که مصرفی کمتر از الگوهای تعیین 
شده داشتند تعلق می گرفت که این الگو در ماه های گرم سال 
برای مناطق عادی کشور 300 کیلووات ساعت و برای مناطق 
گرمسیر که مجبور به استفاده مستمر از کولرهای گازی هستند 
10 برابر آن یعنی 3000 کیلووات ساعت تعیین شده است. وی 
اضافه کرد: اما در سال جاری وزارت نیرو برنامه را به این شکل 
تغییر داد که مشترک چه مصرفش کمتر از الگو باشد چه بیشتر، 
در صورتی که نسبت به دوره مشابه در سال گذشته مصرف برق 

خود را کاهش دهد، مشمول دریافت پاداش می شود.
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران توفیقات به دست 
آمده در حفظ پایداری شبکه برق کشور با وجود افزایش دمای 
هوا و افزایش مصرف را ابتدا مرهون همکاری مردم و همچنین 
زحمات کارکنان صنعت برق دانســت و اظهار داشت: بیش از 
یکصد هزار نفر از کارکنان صنعت برق در بخش های دولتی و 
خصوصی فعال هستند که در نیروگاه ها، شبکه های برق انتقال 
و یا توزیع نیروی برق فعالیت می کنند و همگی در آماده باش 

کامل هستند. که جا دارد از همه تشکر کنم.
وی در ادامه تشــریح وضعیت مصرف برق در صنایع گفت: 
بیشترین تعداد واحدهای صنعتی، صنایع کوچک و کارگاه ها 

هستند که هیچ گونه محدودیتی در صرف برق ندارند، سپس 
صنایع متوسط هســتند که در شهرک های صنعتی فعالیت 
می کننــد و یک نیمروز را در هفته شــامل مدیریت مصرف 

می شوند و در شــش و نیم روز باقی مانده می توانند مصرف 
داشته باشند و اگر چنین صنعتی خارج از شهرک باشد نیز چنین 

شرایطی دارد.
وی ادامه داد: طبق آخرین آمار، تاکنون نسبت به سال 1401 
توانسته ایم 15 درصد انرژی بیشتری به صنایع بزرگ تحویل 
دهیم. در صنعت فولاد کــه 50 درصد از انرژی صنایع بزرگ 
کشور را به خود اختصاص داده اند شاهد یک رشد 20 درصدی 
بوده ایم. سیمانی ها 10 درصد و سایر فلزات مانند مس وآلومینیوم 
12 درصد بیشتر از ســال گذشته انرژی دریافت کرده اند. این 
افزایش برق رسانی به صنایع را باز هم مرهون همکاری بسیار 
خوب مردم عزیز خصوصاً در ساعات اوج مصرف )ساعت 11 تا 
17 در روز و از ســاعت 20 تا 23 در شب( هستیم و توصیه ما 
این است که در این زمان ها از وسایل پرمصرف استفاده نکنید 
و اگر هم اضطرار اســتفاده پیش آمد، به طور همزمان از این 
وسایل استفاده نشود. ایشان افزود: در این هفته نیز دو سه روز 
بسیار گرم داشته ایم و همچنان پیش بینی افزایش دما که همان 
پدیده گنبد حرارتی است را داریم و امیدواریم کماکان مردم عزیز 
همکاری کنند تا انشالله بتوانیم در انجام مأموریت ها موفق بوده 

و برق را به همه مشترکان برسانیم.
رجبی مشهدی در خصوص افزایش سالیانه مشترکان بیان 
کرد: سالیانه حدود یک میلیون مشترک به شبکه افزوده می شود 
که از این تعداد حدود 80 درصد مشترکان خانگی هستند، یعنی 
بیش از 800 هزار مشــترک خانگی اضافه می شود. معمول و 

متعارف امر این است که سالانه 5 درصد رشد مصرف این دسته 
از مشترکان را داشته باشیم که بسیار بر افزایش مصرف تأثیرگذار 
است. وی گفت: همچنین امسال عامل افزایش بی سابقه دما 
نسبت به سال های گذشته را داشتیم که مزید بر افزایش سایر 
عوامل در افزایش مصرف شد، اما همچنان پتانسیل مدیریت 

مصرف در منازل وجود دارد.
سخنگوی صنعت برق ادامه داد: 80 درصد از مشترکان کمتر 
از الگوهای تعیین شــده در تابستان مصرف دارند و 20 درصد 
بیش از الگو مصرف می کننــد از این 20 درصد هم دو درصد 
بیش از 7 برابر یک مشــترک متعارف مصرف برق دارند. این 
گروه بدانند تعرفه آنها بر اساس قانون از یارانه برخوردار نیست.

سخنگوی صنعت برق افزود: طرح مدیریت مصرف چهار ماهه 
است و تا انتهای شهریور اجرا خواهد شد یعنی اگر مشترکان 
امروز هم تصمیم به مدیریت مصرف بگیرند، می توانند از این 

پاداش بهره مند شوند.
رجبی مشهدی در پایان این گفت وگو با تاکید بر شیوه های 
ســاده مدیریت مصرف برق گفــت: راهکارهای ســاده اما 
تأثیرگذاری مانند تنظیم دمای کولرهای گازی روی درجه 24 
یا بالاتر، استفاده از دور کند کولرهای آبی، استفاده از نور طبیعی 
در روز و خاموشــی لامپ های اضافه و عدم استفاده از وسایل 
پرمصرف در ساعات اوج مصرف در کاهش مصرف برق بسیار 
تأثیر گذار است و کاهش 20 درصدی مصرف برق را به دنبال 

دارد.

سخنگوی صنعت برق خبر داد؛

400میلیارد تومان پاداش خوش مصرفی پرداخت شد

اخبار کوتاه 

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
گفت: من در خصــوص افزایش قیمت 
بنزین چیزی نشنیده ام. در بودجه و برنامه 
هفتم هم من ندیدم. اگر قرار بر گران شدن 
باشــد حتماً با مجلس هماهنگی صورت 
می گیرد و در کمیسیون مطرح می شود. من 

گران شدن بنزین را تایید نمی کنم.
غلامحســین کرمی، دبیر اول کمیسیون برنامه و 

بودجه و محاسبات در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: من در خصوص افزایش قیمت بنزین چیزی نشنیده ام. 
در بودجه و  برنامه هفتم هم من ندیدم. اگر قرار بر گران شدن باشد حتماً با مجلس هماهنگی صورت می گیرد و 
در کمیسیون مطرح می شود. من گران شدن بنزین را تایید نمی کنم.در خصوص بهبود اوضاع اقتصادی کشور از 
طریق بودجه 1402 این نماینده اظهار کرد: آقای رییس جمهور در بودجه امسال به دنبال همین موضوع بوده است  
که بتواند بحث تورم را کنترل کند. همچنین در تولید تاثیر داشته باشد. من نسبت به بودجه امسال در مقایسه با 
سال گذشته خوشبین تر هستم. امیدوارم اتفاقات خوبی رقم بخورد.کرمی در مورد کاهش نرخ ارز در چند روز اخیر 
گفت: در کاهش قیمت ارز موضوعات درونی و بیرونی تاثیر دارد. امروز بحث واردات خودروهای کارکرده خارجی، 
سیاست بانک مرکزی باعث تغییراتی در قیمت ارز شده است.وی در ادامه توضیح داد: بازار ما یک بازار روانی 
است. بنابراین اگر در بحث روانی کار کنیم، بازار را می توانیم، کنترل کنیم تا امنیت ایجاد شود. عمدتاً تصمیماتی 
که مدیران می گیرند و حرف هایی که می زنند، باعث ناسامانی می شود. بعضی وقت ها حرف ناپخته ای می زنند 
که تاثیرش بر بازار بسیار زیاد است. هماهنگی، پختگی و انسجام کامل در تیم اقتصادی دولت، می تواند تاثیرگذار 
باشد.کرمی در خصوص تشکیل وزارت بازرگانی گفت: من موافق نبودم. در شرایط امروز من مشکل را در یک 
وزارتخانه بودن نمی بینم. من اعتقاد دارم هر چه دولت کوچکتر شود و تقسیم کار و مدیریت خوبی صورت گیرد، 
شرایط بهتر می شود. اشکال در مدیریت قضیه است و هر چه دولت را بزرگتر بکنیم کنترلش سخت تر خواهد بود.

انرژی مجلس شورای  عضو کمیسیون 
اسلامی گفت: توسعه دیپلماسی انرژی 
دولت ســیزدهم جایگاه ایران را در این 

بخش تقویت کرده است.
ابراهیم متینیان با اشاره به دستاوردهای سفر جواد 
اوجی، وزیر نفت به وین برای شرکت در هشتمین 
سمینار بین المللی سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت )اوپک( اظهار کرد: وزیر نفت در این ســمینار 

به خوبی از مواضع صریح و شفاف کشور برای تأمین امنیت عرضه انرژی به نفع مصرف کنندگان و اقتصاد 
جهان دفاع کرد.وی افزود: آقای اوجی با مواضع شفاف خود اعلام کرد که هر نوع سیاسی کردن موضوع 
انرژی و بر هم خوردن امنیت انرژی در بازارهای جهانی بی ثباتی بازارهای جهانی و خسران تمام مردم جهان 

را در پی دارد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دیپلماسی انرژی در این دولت به خوبی پیگیری 
می شود، تصریح کرد: محوریت ما در سمینار بین المللی سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( این بود 
که همسو با راهبردهای دولت سیزدهم، از طریق توسعه دیپلماسی انرژی با کشورهای مستقل، جایگاه ایران 
تقویت شود.متینیان با تأکید بر اینکه در این سمینار وزیر نفت با وزیران انرژی و نفت عربستان، امارات، مصر و 
عراق دیدار و مذاکره داشت، اظهار کرد: در این دیدارها بر توسعه اجرای پروژه های مشترک نفتی، توسعه روابط 
دوجانبه نفتی، تبادلات در حوزه نفت، گاز و فرآورده های نفتی، سرمایه گذاری های مشترک، توسعه میدان های 

مشترک نفتی، صادرات خدمات فنی - مهندسی ایران به عراق و اجرای پروژه های مشترک تأکید شد.
وی گفت: سفرهای بین المللی وزیر نفت به ویژه سفر اخیر وی به وین در تداوم سیاست درست توسعه روابط 
در حوزه انرژی با تمام کشورهای منطقه و فرامنطقه مبتنی بر احترام و منافع متقابل، قابل ارزیابی و شایسته 

تقدیر است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:عضو کمیسیون برنامه و بودجه؛

 بنزین افزایش قیمت 
نخواهد داشت

توسعه دیپلماسی انرژی دولت سیزدهم 
جایگاه ایران در این بخش را تقویت کرد

اســکندری گفت: نیروگاه های حرارتی 
با آمادگــی بالای 98 درصــد و انجام 
تعمیرات بهینه توسط متخصصان داخلی 
آمادگی کاملی برای تامین انرژی مورد نیاز 

مشترکان در این ایام خواهند داشت.
بــه گــزارش وزارت نیرو، ناصر اســکندری در 
گفت وگوی تلویزیونی با اعلام این خبر، افزود: در 
طی هفته گذشته افزایش شدید دمای هوای کشور 

در کنار ماندگاری آن موجب شده بود که در مناطق جنوبی دمای هوا به بالای 50 درجه برسد. ولی با تلاش 
جمعی همکاران صنعت برق کشور و همراهی مؤثر مشترکان هیچ مشکلی در تأمین برق کشور به وجود نیامد.

وی با تاکید بر اینکه نیروگاه ها با حداکثر ظرفیت آماده تأمین برق مورد نیاز کشور هستند، ادامه داد: در هفته 
گذشته میزان مصرف برق کشور با ورود به کانال 72 هزار مگاوات رکورد جدیدی را در این بخش به ثبت 
رساند.معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی اضافه کرد: براساس پیش بینی صورت گرفته در هفته آینده 
شاهد افزایش دمای هوا در مناطق جنوبی و شمالی کشور خواهیم بود که این امر موجب رشد مصرف برق 
در کشور خواهد شد. خوشبختانه با آمادگی بالای 98 درصدی که در نیروگاه های کشور وجود دارد و تعمیرات 
بهینه ای که در نیروگاه ها توسط متخصصان داخلی کشور صورت گرفته است، واحدهای تولید برق کشور 
آمادگی کاملی برای تأمین انرژی مورد نیاز مشترکان خواهند داشت.اسکندری با اشاره به اینکه بیشترین میزان 
مصرف برق کشور طی هفته گذشته با رقم 72 هزار و 800 مگاوات به ثبت رسیده است، گفت: این هفته با 
کاهش نسبی دمای هوا نسبت به هفته گذشته شاهد سیر نزولی مصرف برق در کشور بوده ایم ولی در هفته 
آینده با افزایش مجدد دمای هوا روزهای سنگینی در حوزه مصرف برق رقم خواهد خورد که در این راستا لازم 
است مشترکان توجه ویژه ای به حوزه مدیریت مصرف برق داشته باشند تا با آمادگی کامل نیروگاه های کشور 

بتوانیم روزهای اوج مصرف هفته آینده را نیز بدون مشکل سپری کنیم.

معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی خبرداد؛

نیروگاه ها با حداکثر ظرفیت آماده 
تامین برق کشور هستند

جلسه کارگروه توسعه نیروگاه های اتمی کشور ظهر دیروز به 
ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار و بر برنامه ریزی برای 

تامین 20 هزار مگاوات برق هسته ای تا افق 1420 تاکید شد.
محمد مخبر در این جلسه از اهتمام جدی دولت برای احداث 20 هزار مگاوات 
نیروگاه برق هســته ای خبر داد و گفت: لازم است در برنامه جامع احداث این 
نیروگاهها مدل تامین مالی آن نیز مشخص شود.معاون اول رئیس جمهور افزود: 
در مســیر احداث نیروگاه های هسته ای باید روند حرکت به نحوی باشد که به 
انتقال تکنولوژی و ارتقاء دانش فنی کشور منجر شود و به تدریج در فرایند تولید 

و در تمامی ابعاد و مراحل ساخت و مهندسی به سمت خودکفایی حرکت کنیم.در 
این جلسه که وزیر نیرو و رئیس کل بانک مرکزی و برخی مسئولان دستگاه های 
دیگر نیز حضور داشتند، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی گزارشی 
از اقدامات صورت گرفته نظیر مکان یابی، مطالعه، هماهنگی و تحقق الزامات 
احداث نیروگاه هسته ای ارائه کرد و گفت: تاکنون پنج نقطه در کشور برای احداث 
نیروگاه تعیین شده و اقدامات اولیه و مقدمات کار و بعضاً عملیات اجرایی آن و عقد 
قرارداد با صنایع داخلی انجام شده است. وزیر نیرو نیز در این نشست توضیحاتی در 
خصوص احداث نیروگاه هسته ای، موضوع جانمایی نیروگاهها و ضرورت توجه به 

خطوط انتقال نیرو مطالبی ارائه کرد.در ادامه این نشست مقرر شد احداث 20هزار 
مگاوات نیروگاه برق هسته ای تا افق 1420 در دستور کار سازمان انرژی اتمی 
قرار گیرد و با اتخاذ تمهیدات لازم، احداث نیروگاهها و نیز مهندسی و ساخت، با 
استفاده از ظرفیت داخلی و تعیین نقش هر دستگاه تدوین و در جلسه آتی ارائه 
گردد.همچنین مقرر شد الگوی تامین مالی اجرای طرح با برنامه ساخت داخل 
و مشــارکت خارجی توسط سازمان انرژی اتمی تدوین و در جلسه آینده مطرح 
 شود.با توجه به اینکه محل احداث نیروگاهها تعیین شده و شرکت های احداث و
 بهره برداری منطقه ای فعالیت های مقدماتی و مطالعاتی را آغاز کرده اند، مقرر 

شد دستگاههای اجرایی برای سرعت بخشیدن به عملیات اجرایی همکاری لازم 
را انجام دهند.

مخبر: در ساخت، مهندسی و احداث نیروگاه های اتمی باید خودکفا شویم

مدیر پروژه بومی سازی دانش فنی طراحی و ساخت پمپ برقی 
درون چاهی جهاد دانشــگاهی با تاکید برتلاش این نهاد برای 
خودکفایی در این حوزه گفت: این پمپ جزو تجهیزات تکنولوژی 
بالا در صنایع نفت و گاز و جزو 10 قلم کالای ضروری وزارت نفت 

که نیاز به بومی سازی دارند، اعلام شده است.
به گزارش روابط عمومی جهاددانشگاهی، عباس نظری زمان آغاز اجرای این 
طرح را شهریور 1398 اعلام کرد و گفت: در حال حاضر تعداد زیادی از چاه های 
نفت کشور در نیمه دوم عمر خود قرار دارند و فشار آن ها افت کرده است که برای 
احیای چاه های غیرفعال یا افزایش برداشت از چاه های نیمه فعال باید از فرازآوری 
مصنوعی )AL( استفاده کرد که یکی از کارآمدترین و بهینه ترین روش ها استفاده 

از پمپ برقی درون چاهی )ESP( است.
مدیر پروژه بومی سازی دانش فنی طراحی و ساخت پمپ برقی درون چاهی 
)ESP( جهاد دانشگاهی خواجه نصیرالدین طوسی ، درباره ضرورت اجرای این 
طرح در کشور گفت: با توجه به اینکه پمپ ESP جزو تجهیزات با تکنولوژی 
بالا در صنایع نفت و گاز محسوب می شود و تولید آن در انحصار چند شرکت 
خاص اســت تأمین آن در کشور همیشه با مشکلات فراوانی مواجه بوده و به 
همین جهت جزو 10 قلم کالای ضروری وزارت نفت که نیاز به بومی ســازی 

دارند، اعلام شده است.
وی افزود: بنابراین با توجه به نیاز کشور و بازار منطقه دستیابی به تکنولوژی 
ساخت این پمپ ها در کشور و خودکفا شدن در این عرصه منطقی و ضروری 

به نظر می رسد.
نظری با تاکید بر این که با کسب دانش فنی و توسعه محصول این پمپ ها، 
امکان انجام مطالعات مخزن میدان های نفتی کشور و طراحی و ساخت پمپ ها 
مطابق با چاه های نفت کشــور فراهم می شــود، بیان کرد: این امر علاوه بر 
بهینه سازی هزینه ها، طول عمر محصول و ازدیاد برداشت را به همراه خواهد 

داشت.
تلاش جهاد دانشگاهی برای خودکفایی در تولید پمپ های درون چاهی نفت

نظری هدف این پروژه را بومی سازی دانش فنی طراحی سیستمی پمپ برای 
میادین و چاه های مختلف نفتی، کسب دانش فنی طراحی و ساخت الکتروموتور، 
پمپ، سپراتور، پروتکتور و VFD عنوان کرد و گفت: تا امروز علاوه بر ایجاد 
دانش فنی طراحی سیستمی چاه، طراحی و تحلیل اجزای پمپ نیز انجام شده، 
همچنین کســب دانش فنی در زمینه طراحی و ســاخت الکتروموتور، پمپ، 
پروتکتور، ســپراتور و VFD محقق شده و طراحی و ساخت این مجموعه ها 

با توجه به استانداردهای معتبر مربوطه تحقق یافته است.
وی تصریح کرد: با توجه به شــرایط کاری، محیط خورنده، دمای بالا، لزوم 
قابلیت اطمینان بالا و کنترل و مانیتورینگ دقیق این مجموعه، نیاز به مجموعه ای 
از متخصصان از حوزه های مختلف مهندسی نفت، الکترونیک، نرم افزار، کنترل، 
ماشین های الکتریکی، مکانیک سیالات، مکانیک ساخت و تولید، متالوژی، پلیمر 
و ابزار دقیق داشتیم که در این پروژه این متخصصان گرد هم آمدند و ضمن ایجاد 
دانش فنی طراحی و تحلیل، ساخت تمام قطعات، مونتاژ، زیرساخت مونتاژ و تست 

برای مجموعه های ذکر شده در داخل کشور انجام شده است.
نظری با بیان این که طبق هدف گذاری صورت گرفته طراحی و ساخت پنج 

مجموعه اصلی شامل: الکتروموتور، پمپ، سپراتور، VFD و پروتکتور انجام 
شــده است، گفت: برنامه ریزی برای ایجاد خط تولید با ظرفیت 50 دستگاه در 
ســال صورت گرفته و در همین راستا قالب ها و زیرساخت های مونتاژ و تست 
الکتروموتور و ســپراتور طراحی و ساخته شده و برای پمپ و پروتکتور نیز در 
حال انجام است. همچنین با توجه به تفاهم نامه های منعقد شده طراحی و تولید 

الکتروموتور ESP در چند رنج توانی و سری محصول در حال انجام است.
وی افزود: با توجه به طول بلند و آلیاژ خاص تجهیزات، تأمین و ساخت قطعات 
در داخل کشور با مشکلاتی همراه است که به ناچار از روش های جایگزین برای 
تأمین و ساخت تجهیزات استفاده می شود که زمان و هزینه بیشتری را به پروژه 

تحمیل کرده است.
نظری با تاکید بر این که افزایش هزینه های پروژه با توجه به حجم سفارش 
پایین )یک دستگاه( و افزایش هزینه های ارزی و همچنین افزایش هزینه های 
خدماتی داخل کشور از دیگر مشکلات پروژه است، ادامه داد: یکی از اصلی ترین 
مشکلات پروژه نبود امکان تست میدانی این محصول است؛ چرا که با توجه به 
طراحی و ساخت اولین بار در کشور و ریسک های احتمالی، شرکت های بهره بردار 

از تست میدانی محصول سرباز می زنند.
وی تصریح کرد: مشکلات فنی و تدارکاتی به همت متخصصان و صنعتگران 
داخل و همچنین مشاوره متخصصان صنعت نفت کشور در حال انجام است، اما 
برای انجام تست های میدانی و کاهش ریسک های احتمالی نیاز به حمایت و 

پشتیبانی مسئولان شرکت نفت وجود دارد.
نظری با بیان اینکه نوآوری و خلاقیت ذاتی نیست و اکتسابی است، لذا برای 
رسیدن به دانش مولد و بسترساز باید گام به گام آموزش داده شود، گفت: جهاد 
دانشگاهی با توجه به زیرساخت هایی که در دانشگاه های سراسر کشور دارد که 
البته این زیرساخت ها باید از طرف نهادهای مسئول توسعه داده شده و حمایت 
شوند، باید با تمرکز بر مشکلات کشور و تعریف ابرپروژه ها و سپس شکست 
آن ها به طرح و پروژه های کوچک تر، زمینه ســاز بستری برای شکوفایی و به 
بار نشستن دانش بنیادی دانش آموختگان و نخبگان دانشگاهی و ایجاد دانش 

کاربردی و مولد باشد.
وی افزود: البته جهاد دانشگاهی پس از ایجاد دانش مولد، باید پیگیری و حمایت 
خود را تا توســعه محصول و تجاری ســازی ادامه دهد که نتیجه آن رضایت 
جمعی، اشتغال زایی و تولید ثروت خواهد بود. لازمه ایفای درست و مؤثر نقش 

جهاددانشگاهی حمایت نهادهای دولتی و کشوری است.

سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی گزارش 
این کمیسیون درباره ارزیابی اثر فعالیت پتروشیمی های متانولی 

بر منابع بخش عمومی را قرائت کرد.
علی خضریان در نشست علنی دیروز )سه شنبه، 27 تیرماه( مجلس شورای 
اسلامی در جریان قرائت گزارش کمیسیون اصل 90 مجلس درباره ارزیابی اثر 
فعالیت پتروشیمی های متانولی بر منابع بخش عمومی گفت: صنعت پتروشیمی از 
جمله بخش های مهم و تأثیرگذار بر تولید ناخالص ملی است و برای کشورهای 
دارای ذخایر هیدروکربوری به عنوان صنعت پیشــرو شناخته می شود. در بین 
محصولات تولیدی صنعت پتروشیمی ایران، متانول بیشترین سهم حجمی را 
به خود اختصاص داده است. اهداف اولیه توسعه این صنعت تأمین مواد اولیه برای 
توسعه صنایع کشور، اشتغال زایی، استقلال اقتصادی و خودکفایی از طریق تکمیل 

زنجیره های تولید و صدور محصولات و صیانت از منابع فسیلی کشور است.
وی افزود: هم اکنون 9 پتروشیمی فعال متانول ساز با ظرفیت اسمی 14 میلیون 
تن و تولید واقعی 9 میلیون تن در کشور در حال فعالیت هستند. بیش از 91 درصد 
متانول تولیدی این واحدها به صورت خام صادر می شود. پیش بینی می شود با 
راه اندازی 6 واحد جدید تا پنج سال آینده، ظرفیت تولید متانول کشور )به عنوان 
محصول نهایی( به بیش از 23 میلیون تن در سال برسد که این ظرفیت علاوه 
بر 5 میلیون تن از ظرفیت تولید متانول دیگری است که در 4 مجتمع جدید به 
ظرفیت صنعت پتروشیمی کشور افزوده خواهد شــد و  در فازهای بعدی آن 
مجتمع ها به مصرف خواهد رسید.سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس تصریح 
کرد: در این گزارش سعی شده است قیمت گذاری و اثرات تخصیص گاز ارزان 
قیمت به پتروشیمی های متانولی، همچنین مجموع ارزش افزوده این صنعت 
مورد بررسی قرار گیرد. زیان ناشی از مداخله در فرمول قیمت خوراک پتروشیمی 
به منابع عمومی نیز مدنظر قرار گرفته است. پتروشیمی های تولیدکننده متانول و 
آمونیاک - اوره عمده ترین مصرف کنندگان خوراک گاز متان در صنعت پتروشیمی 
محسوب می شوند. موضوع قیمت گذاری خوراک گاز واحدهای پتروشیمی با 
شروع توسعه این واحدها به یکی از موضوع های اختلافی بین سرمایه گذاران، 
مجلس شورای اسلامی و دولت تبدیل شد. با آغاز اجرای قانون هدفمندسازی 
یارانه ها در سال 1389 و فراگیر شدن افزایش بهای حامل های انرژی، ضرورت 
افزایش بهای خوراک واحدهای پتروشیمی نیز به وجود آمد. در آبان ماه 1389 و 
همسو با اجرای فاز اول هدفمندی یارانه ها، قیمت گاز خوراک مصرفی واحدهای 

پتروشیمی معادل 29 درصد قیمت سبد گاز صادراتی تعیین شد.

خضریان گفت: بنابراین در آن سال با اجرای فاز اول سیاست هدفمندسازی 
یارانه ها، با در نظر گرفتن تخفیف 71 درصدی، قیمت گاز خوراک برابر 7 سنت 
بر مترمکعب تعیین و با اعمال نرخ تسعیر ارز معادل 10 هزار ریال، قیمت گاز 
تحویلی به مجتمع های پتروشیمی برابر 700 ریال بر مترمکعب اعلام شد. با 
وجود پیش بینی قانون هدفمندی یارانه ها مبنی بر افزایش 4 درصدی نرخ گاز 
صنایع به صورت سالانه طی 9 سال تا سقف 65 درصد نرخ گاز صادراتی، نرخ گاز 
تحویلی به این واحدها تا پایان سال 1391 همچنان 700 ریال بر مترمکعب باقی 
ماند تا علاوه بر عمل نشدن به قانون، نرخ گاز واحدهای پتروشیمی با در نظر 
گرفتن نرخ دلار مبادله ای به 2.8 سنت بر مترمکعب برسد. در سال 1392 تعرفه 
گاز صنایع، مجتمع های پتروشیمی و تولید کود اوره در هفت ماه ابتدای سال و 

پنج ماه انتهای سال به ازای هر مترمکعب 800 ریال تعیین شد.
وی اظهار کرد: در ســال 1393 و پس از گذشــت چهار سال از اجرای قانون 
هدفمندســازی یارانه ها، همسو با تصحیح نرخ خوراک واحدهای پتروشیمی، 
قیمت جدید گاز بر مبنای 33 درصد قیمت گاز صادراتی محاســبه شد. با این 
فرمول و تخفیف 67 درصدی نسبت به قیمت گاز صادراتی، قیمت خوراک گاز 
13 سنت بر مترمکعب محاسبه شد.سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس در 
جمع بندی گزارش گفت: توسعه احداث پتروشیمی های متانولی و قیمت خوراک 
این پتروشیمی ها همواره محل بحث متخصصان بوده است. در این باره سه اقدام 
اساســی در جهت اصلاح ریل گذاری گذشته ضروری به نظر می رسد، در قدم 
نخست پیشنهاد می شود مجوز تأسیس واحدهای متانولی جدید صادر نشود و تنها 
در صورت ارائه برنامه کامل توسعه زنجیره متانول برای این واحدها صادر شود 
و تعهد خوراک منوط به تکمیل زنجیره متانول باشد.خضریان افزود: در گام دوم 
پیشنهاد می شود در خصوص واحدهای فعال و در حال ساخت، فرمول خوراک 
در یک بازه زمانی میان مدت به گونه ای تنظیم شود که بعد از پایان برنامه هفتم 
نرخ خوراک از 65 درصد قیمت صادراتی به 75 درصد نرخ گاز صادرات برسد که 
در این حالت، اعطای تخفیف خوراک )حداکثر 30 درصد( مطابق بند الف قانون 
الحاق 2 تنها در ازای توسعه زنجیره ارزش به پتروشیمی ها اعطا و موجب تغییر 
ریل گذاری و حرکت به سمت توسعه زنجیره خواهد شد و در نهایت با توجه به 
تشدید ناترازی گاز پیشنهاد می شود اولاً از صدور مجوز تأسیس برای واحدهای 
تبدیل گاز به محصولات زنجیره متانول خودداری شود و تمرکز بر استفاده از 
ظرفیت متانول کشور به منظور توسعه زنجیره و تولید محصولات مذکور باشد، 
ثانیاً توسعه ظرفیت پتروشیمی کشور با رویکرد واحدهای خوراک مایع اتفاق بیفتد 
و از ظرفیت قانون حمایت از توسعه صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات گازی 

با استفاده از سرمایه گذاری مردمی استفاده شود.
وی اظهار کرد: در مجموع به نظر می رســد نظارت بر اجرای صحیح قوانین 
و تقنین و تصحیح قوانینی که در ادامه راه محیط کســب وکار را برای فعالان 
اقتصادی هموارتر بسازد می تواند در دستیابی به این اهداف تأثیر بسزایی داشته 
باشد. شایان ذکر است که قیمت فروش گاز به سایر مصارف کشور که بیش از 
90 درصد مصارف گاز طبیعی را به خود اختصاص می دهد، بسیار کمتر از قیمت 
گاز صنعت پتروشیمی است با توجه به هشدارهای نهادهای مختلف در خصوص 
ناترازی شدید گاز در آینده نزدیک، لزوم  اصلاح در سبک مصرف و حرکت جدی 

در بهینه سازی مصرف در آن بخش ها را اجتناب ناپذیر خواهد کرد.

 تلاش جهاد دانشگاهی برای خودکفایی
 در تولید پمپ های درون چاهی نفت
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